
 

 

 

Butlletí Informatiu  

de la Reial Acadèmia de Farmàcia 

de Catalunya 

 

 
 

Número 13   Maig – Agost de 2023 
 

 

  



 

 

Junta de Govern 

President Excm. Sr. Dr.Joan Permanyer Fàbregas 

Vice-president Excma. Sra. Dra. Rosa Núria Aleixandre Cerarols  

Secretària general Excma. Sra. Dra. M dels Àngels Calvo Torras 

Vice-secretari Excm. Sr. Dr. Pere Berga Martí 

Tresorer Excm. Sr. Dr. Francesc Tresserra Casas 

Interventor Excm. Sr. Dr. Eugeni Sedano Monasterio 

Bibliotecària Excma. Sra. Dra. M Rosa Buhigas Cardó 

 

Altres càrrecs 

President de la Comissió Científica:  

 Excm. Sr. Dr. Santiago Grau Cerrató 

Coordinador de relacions interacadèmiques:  

 Excm. Sr. Dr. Josep M. Ventura Ferrero 

Assessor jurídic: 

 Excm. Sr. Agustí Jausás Martí 

Responsable Web i Publicacions i del Museu Cusí:  

 Excma. Sra. Dra. Francesca Niubó Prats 

 

  



 

 

Presidents de Secció 

Secció 1a Física, Química i Geologia:  

 Excm. Sr. Dr. Oriol Valls Planells 

Secció 2a Biologia i Biotecnologia:  

 Excma. Sra. Dra. Montserrat Baiget Bastús 

Secció 3a Farmàcia Industrial:  

 Excm. Sr. Dr. Josep Ramon Ticó Grau  

Secció 4a Salut Pública, Alimentació i Ambient:  

 Excma. Sra. Dra. Àngela Domínguez García 

Secció 5a Història, Legislació i Deontologia:  

 Excma. Sra. Dra. Núria Casamitjana Cucurella  

Secció 6a Farmacologia:  

 Excm. Sr. Dr. Josep Domènech Berrozpe 

Secció 7a Farmàcia Assistencial i Comunitària: 

 Excm. Sr. Dr. Miquel Carreras Coma 

  



 

 

Editorial 

Aquest quadrimestre han ingressat a l’Acadèmia sis Acadèmics 

Corresponents, dos d’ells residents a l’extranger. 

Es van celebrar les Juntes Generals Ordinària i Extraordinària on a 

part d’aprovar els nous estatuts, es van elegir tots els candidats proposats 

per les diferents seccions. 

S’han celebrat dues sessions públiques ordinàries, una conferència 

sobre el síndrome de la fal·loïdina i una altre organitzada per la secció VI 

sobre la recàrrega d’aqüífers. 

S’ha signat un conveni de col·laboració amb Farmaindústria, 

concloent l’acte amb una sessió científica sobre la Innovació Incremental. 

L’Acadèmia va fer dues activitats fora de les instal·lacions, d’una 

banda es va fer una sessió a l’Hospital de la Santa Creu i Sant Pau on ens 

van fer una presentació sobre la Fundació Enriqueta Vilavecchia i el 

Pavelló de la Victòria, i de l’altra, es va fer un viatge a Burgos i Atapuerca 

a visitar els diferents llocs d’interès d’aquella zona.  

Per acabar insistirem com sempre, en l’obligatorietat que tenen els 

acadèmics d’assistir als diferents actes que s’organitzen a l’Acadèmia i a la 

conveniència de consultar periòdicament la nostra pàgina web, per estar al 

corrent de totes les activitats i notícies de la nostra institució. 
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Nous acadèmics 

El dimecres passat dia 10 de maig, la 

Sra. Dra. Jinane Zouaki ingressà com 

Acadèmica Corresponent resident a 

l’estranger amb la lectura del discurs: 

“COVID-19 a MARROC”. Va ser 

presentada en nom de l’Acadèmia per 

l’Excm. Sr. Dr. Agustín García 

Asuero, professor emèrit de la 

Universitat de Sevilla. La Dra. Zouaki 

es directora del Laboratori d’Anàlisis Clínics IBN AL NAFIS a Tetuán. 

L’acte públic va ser presencial i retransmès per via telemática i es pot 

trovbar al canal youtube. 

 

 

 El dilluns dia 12 de juny, la Sra. 

Dra. Conxita Mestres i Miralles 

ingressà com acadèmica 

corresponent amb la lectura del 

discurs: “Necessitats d’adaptació 

del Pla d’Estudis de Farmàcia a 

la situació actual i de futur”. Va 

ser presentada en nom de 

l’Acadèmia l’Excma. Sra. Dra. 

Rosa Núria Aleixandre i 

Cerarols. 
L’acte públic va ser presencial i transmès per via telemàtica a través del 

canal youtube de l’acadèmia  

 

 

El dilluns passat dia 19 de juny, el Sr. 

Dr. José del Carmen Aliaga Arauco, 

ingressà com acadèmic corresponent 

resident a l’extranger, amb la lectura del 

discurs:  “Pandemia, influencia en el 

cerebro en las funciones de aprendizaje y 

memoria”. Va ser presentat en nom de 

l’Acadèmia per l’Excm. Sr. Dr. Josep 

Maria Ventura Ferrero. El Dr. Aliaga 

 

 



 

 

és Professor Emèrit de la Universitat Peruana “Cayetano Heredia”. 

L’acte públic va ser presencial i transmès per via telemàtica a través del 

canal youtube de l’acadèmia  

 

El dimecres dia 21 de juny, la Sra. Dra. 

Anna Bach i Faig ingressà com acadèmica 

corresponent amb la lectura del discurs: 

“Dieta mediterrània, saludable i 

sostenible?”. Va ser presentada en nom de 

l’Acadèmia per l’Excma. Sra. Dra. 

Montserrat Rivero Urgell. 

L’acte públic va ser presencial i transmès 

per via telemàtica a través del canal youtube de l’acadèmia  

 

El dilluns dia 17 de juliol, la Sra. Dra.  

 Maria Queralt Gorgas i Torner 

ingressà com acadèmica corresponent 

amb la lectura del discurs: “Innovació 

farmacològica, aportació a la salut i 

sostenibilitat” Va ser presentada en 

nom de l’Acadèmia per l’Excma. Sra. 

Dra.  Maria Antònia Mangues 

Bafalluy. 

L’acte públic va ser presencial i transmès per via telemàtica a través del 

canal youtube de l’acadèmia  

 

El dimecres 19 de juliol, el Sr. Dr. Andrés Anton 

Pagarolas ingressà com acadèmic corresponent amb la 

lectura del discurs “El caràcter dinàmic i impredictible 

dels virus de la grip com a desafiament per a la salut 

pública” Va ser presentat en nom de l’Acadèmia per 

l’Excma. Sra. Dra.Àngela Domínguez i García. 

L’acte públic va ser presencial i transmès per via 

telemàtica a través del canal youtube de l’acadèmia  
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Sessions acadèmiques celebrades aquest quadrimestre 

Junta General Ordinària 

El dia 10 de Juliol es va celebrar Junta General Ordinària, en la qual, 

l’Exm. Sr. President ens informà que conjuntament amb la Reial Acadèmia 

de Medicina, hi havia programada una reunió amb l’Honorable  Conseller 

de Salut Dr. Manuel Balcells i Diaz, pel mes de setembre, amb l’objectiu 

de posar en coneixement del Dr. Balcells, la situació actual de La RAFC i 

de la RAMC i expressar-li la disponibilitat d’ambdues Acadèmies per 

col·laborar amb la Conselleria. 

L’Exm. Sr. President va informar de la reunió amb la Fundació 

d’Oncologia Infantil Enriqueta Villavecchia i de les reunions amb les 

diferents comissions d’aquesta Acadèmia, la d’Admissions on es van 

ratificar les propostes d’Acadèmics Corresponents; la Científica on es va 

proposar l’edició d’un llibre fet per diferents experts amb el títol 

provisional “Impacte del canvi climàtic en la salut de la població”; la de 

Publicacions que es va decidir que estarà formada per les Dres. Rosa 

Buhigas, Francesca Niubó, Núria Casamitjana i MªAngels Calvo; i 

finalment, la comissió creada per l’elaboració del Reglament, que 

començaria a treballar si en la Junta Extraordinària s’aprovessin els nous 

Estatuts i s’escaigués de modificar el Reglament, i, estaria formada pels 

mateixos integrants que hi havia a la comissió de reforma dels Estatuts  

El Tresorer de la Junta, Exm. Sr. Dr. Francesc Treserra va presentar el 

tancament de l’estat de comptes a 31 de desembre de 2022, el qual va ser 

aprovat per unanimitat per tots els presents. 

 

Junta General Extraordinària 

El dia 10 de Juliol es va celebrar la Junta General Extraordinària 

corresponent a l’any 2023.  

En aquesta Junta es van tractar els dos temes proposats en l’ordre del dia,  

1- Aprovació dels nous Estatuts. 

2- Elecció d’acadèmics corresponents 

 

Respecte al punt 1, la proposta dels nous Estatuts va ser aprovada 

unànimement per tots els Acadèmics numeraris i emèrits presents.  



 

 

Respecte al punt 2, van ser acceptats tots els proposats per ser 

acadèmics corresponents. S’adjunta la relació on hi consta també 

la secció per a la qual han estat proposats: 

 
SECCIÓ I – Física, Química i Geologia: 

Dr. Manuel Miguel Jordán Vidal 

Dra. Eliana B. Souto 

 

SECCIÓ II – Biología i Biotecnología: 

Dra. Ma Rosa Ballester 

Dr. Pau Riera 

 

SECCIÓ III – Farmàcia Industrial: 

Dra. María Jesús Alonso Pérez 

Dr. Marc Suñé Pou 

 

SECCIÓ IV – Salut Pública, Alimentació i Ambient: 

Dr. Albert Bosch Navarro 

Dra. Rosa M. Lamuela Raventós 

 

SECCIÓ V – Història, Legislació i Deontología: 

Dr. Joaquim Callabed Carracedo 

Dra. Gracia Seguí Puntas 

 

SECCIÓ VII – Farmàcia Assistencial: 

Dr. Antoni Gilabert Perramon 

Dr. Joaquim Suñer Carbó 

 

JUNTA DE GOVERN (ACADÈMIC CORRESPONENT ESTRANGER) 

Dr. Roger Juárez Eyzaguirre 
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Sessió Pública Ordinària: conferència sobre el 

“Tractament de la Síndrome Tòxica Fal·loïdina”.  

El passat dia 8 de maig el Sr. 

Alfonso Mena i Calvet, 

farmacèutic va impartir una 

conferència titulada: 

“Tractament de la Síndrome 

Tòxica Fal·loïdina”. El Sr. 

Mena és un gran expert en 

micologia, tema al qual ha 

dedicat tota la seva vida. L’acte 

va ser presentat per l’Exma. 

Sra. Dra. Mª Àngels Calvo i 

Torras, acadèmica numerària i secretària de la Reial Acadèmia de 

Farmàcia de Catalunya. L'acte presencial també va ser transmès per via 

telemàtica.  

 

Sessió Pública Ordinària organitzada per la Secció IV 

sobre la “Recàrrega d’aqüifers com a eina per 

augmentar l’abastament d’aigua potable”.  

 El dia 14 de juny, a la sala d’actes 

de la RAFC, se celebrà una taula 

rodona, organitzada per la Secció 

Quarta: Salut Pública, 

Alimentació i Ambient amb el 

títol “LA RECÀRREGA 

D’AQÜÍFERS COM A EINA 

PER AUGMENTAR 

L’ABASTAMENT D’AIGUA 

POTABLE”. Van actuar com a 

ponents: el Dr. Miquel Salgot, Acadèmic Numerari de la Reial Acadèmia 

de Farmàcia de Catalunya qui com a introducció va exposar els 

“Conceptes, història i sanitat en la recàrrega d’aqüífers”; la Sra. Marta 

Ganzer, d’Aigües de Barcelona qui parlà sobre l’“Aprofitament de l’aigua 

regenerada per a la potabilització indirecta a l’Àrea Metropolitana de 

Barcelona: mesures de control per garantir la seguretat de l’aigua de 

 



 

 

consum” i el Sr. Jesús Carrera, d’Idaea-CSIC, Barcelona que explicà 

els“Processos de millora de la qualitat en sistemes SAT (Soil Aquifer 

Treatment)”. Posteriorment, hi va haver una discussió sobre els Aspectes 

Hidrogeològics. 

El vídeo de l’acte es pot trobar al canal youtube de l’Acadèmia. 
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Altres activitats i notícies 

Conveni entre Farmaindustria i la Reial Acadèmia de 

Farmàcia de Catalunya 

El dia 22 de maig es va signar un conveni de col·laboració entre 

Farmaindustria i la RAFC. Es tracta 

d’uns acords marc amb l’objectiu 

principal d’impulsar el coneixement 

en medicaments i salut mitjançant el 

compromís de la divulgació i 

promoció de qüestions relatives a la 

farmàcia especialment en l’àmbit de 

la innovació farmacoterapèutica. 

L’acord inclou la celebració de 

jornades, conferències o trobades, l’elaboració conjunta d’informes o 

estudis; l’edició de publicacions o materials audiovisuals,  així com l’ús de 

les instal·lacions de l’acadèmia per Farmaindustria, en condicions especials 

per a activitats relacionades amb la divulgació científica i tècnica.   

La firma es va dur a terme entre el president de la RAFC Dr. Joan  

Permanyer Fàbregas i el president de Farmaindustria, Sr. Jesús Ponce 

Sancho. El nostre president va destacar que l’acord signat i els convenis 

que d’ell se’n derivin representen un espai de col·laboració entre el món de 

la indústria farmacèutica i l’acadèmic, per potenciar l’avanç en aspectes 

essencials de la farmàcia i en especial en l’àmbit del medicament. Per part 

de Farmaindustria el Sr. Jesús Ponce Sancho va remarcar la importància de 

la divulgació en l’àmbit de la medicina i els medicaments així com del seus 

efectes positius sobre una societat més informada i empoderada. 

 

 



 

 

Sessió científica sobre la Innovació Incremental 

El dimecres 24 de maig al matí, dins l’àmbit de col·laboració amb 

Farmaindustria, es va fer una 

sessió científica sobre la 

Innovació Incremental. L’acte va 

ser presidit pel president de la 

RAFC Dr. Joan Permanyer i pel 

director general de 

Farmaindustria Sr. Juan Yermo.  

La Dra. Helena Diaz Cuervo i el Sr. Carlos Crespo Palomo de RWE 

Axentiva Solutions S.L. van presentar un informe sobre “La innovació 

incremental del medicament. Generant valor pel pacient i el Sistema 

Nacional de Salut”. 

Com a punt final va tenir lloc una taula rodona amb el títol “Com promoure 

a Espanya la consolidació de la innovació incremental?”, amb la 

participació de Concepción Cañete, coordinadora del grup d’asma de la 

societat catalana de pneumologia; Helena Díaz Cuervo, directora executiva 

RWE d’Axentiva Solutions, S.L.; Manuel Rabanal, subdirector general 

d’ordenació i qualitat sanitàries i farmacèutiques de la Generalitat de 

Catalunya; Roser Roigé, presidenta de l’associació catalana de Parkinson; 

David Solanes, director gerent de laboratoris ERN; Josep Maria Suñé, 

catedràtic de farmàcia galènica de la Universitat de Barcelona. Va moderar 

la taula el Sr. Emili Esteve, director del departament tècnic de 

Farmaindustria. 

L’acte va ser presencial i transmès per via telemàtica. 

 

Presentació del Pavelló de la Victòria al Recinte 

Modernista de l’Hospital de Sant Pau 

El dimecres 5 de juliol, la Reial Acadèmia 

de Farmàcia de Catalunya conjuntament 

amb la Fundació d'Oncologia Infantil 

Enriqueta Villavecchia i la Fundació 

Privada Hospital de la Santa Creu i Sant 

Pau, celebraren l’acte de presentació del 

Pavelló de la Victòria, al Recinte 

Modernista de l’Hospital de Sant Pau. A 

 

 



 

 

l’acte van intervenir  el Dr. Joan Permanyer i Fàbregas, president de la 

RAFC, el Sr. Jordi Bachs, gerent de la FPHSCSP, la Dra. Núria Pardo, 

presidenta de la Fundació Villavecchia, el Dr. Josep Maria Forcada i 

Casanovas, Patró de la Fundació Privada Hospital de la Santa Creu i Sant 

Pau i de la Molt Il·lustre Administració (MIA).  

La Sra. Anna Varderi Casas, gerent de la Fundació Vilavecchia va fer una 

xerrada amb el títol “Un lloc per cuidar la vida” i a continuació, el Sr. 

Miquel Terreu, arxiver de la Fundació Privada de l’Hospital de Sant Pau va 

parlar de la història  del Pavelló de Santa Victòria dins el recinte de 

l’Hospital de Sant Pau. Després d’un passeig pels jardins de Sant Pau es va 

visitar el Pavelló de Santa Victòria. 

 

 

Viatge a Burgos i Atapuerca 

Com altres anys, el Dr. Miquel Ylla-Català i Genís va organitzar una 

sortida a Burgos i Atapuerca dels dies 29 de maig a l’1 de juny. A Burgos 

es van fer visites a la Catedral i a 

diverses esglésies i monestirs. Es va 

visitar també el jaciment prehistòric 

d’Atapuerca i el museu de 

l’Evolució, situat al mateix Burgos. 

S’havia de celebrar un acte 

acadèmic amb la presidència del 

Col·legi i l’Acadèmia i participació 

de l’Acadèmia de Farmàcia de 

Castella i Lleó i de l’Acadèmia de 

Farmàcia de Catalunya, el qual va ser suspès a última hora. 

Des d’aquestes línies volem mostrar el nostre agraïment al president del 

Col·legi de Farmacèutics de Burgos per la seva col·laboració en 

l’organització de les visites. 

 

 --- 0 --- 0 --- 0 --- 

  

 



 

 

 

Properes activitats 

 

18 de setembre: Recepció de l’acadèmica corresponent Sra. Dra. Eva 

Marin i Aznar amb el discurs titulat: “On és el Museu de 

Ciències de la Salut de Catalunya? Eines per a la definició 

d’un projecte”. La presentarà en nom de l’Acadèmia 

l’Excma. Sra. Dra. Núria Casamitjana Cucarella. 

 

20 de setembre: La RAFC conjuntament amb l’Asociación Española de 

Farmacéuticos de Letras y Artes (AEFLA), celebraran una 

sessió pública , amb el títol “CINCUENTA AÑOS DE 

HISTORIAS FARMACÉUTICAS”. 

En aquest acte, es nomenarà a l’Excel·lentíssim Sr. Dr. 

Miquel Ylla-Català i Genís com a soci d’honor de 

l’AEFLA. 
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Entitats que patrocinen les activitats de l’Acadèmia:  

Almirall, S.A., Associació Espanyola de Farmacèutics de la Indústria 

(A.E.F.I.), Consejo General de Colegios Farmacéuticos, Consell Català de 

Col·legis Farmacèutics, Conselleries de Cultura, Justícia i Salut de la 

Generalitat de Catalunya, Corporación Químico-Farmacéutica Esteve, S.A., 

Farmaindustria, Federació Farmacèutica Sdad. Coop. C.L. (Fedefarma), 

Fundació Vila Casas, J. Uriach y Compañía, S.A., Laboratori Viñas, 

Laboratorio Reig Jofré, S.A., Laboratoris Ern, S.A., Laboratoris Ordesa, 

S.L., S.A. Vichy Catalán, Sternalia Productions, S.L.  
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